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10 жніўня ў Віцебску ў лякар-
ню хуткай медыцынскай дапамогі 
была дастаўленая 85-летняя ба-
булька з зачыненай чэрапна-
мазгавой траўмай, ударам 
галаўнога мозгу цяжкай ступені і 
субдуральным кровазліццём.

Аб’явА
•	 Каб	атрымліваць	кож-

ны	 нумар	 газеты	 «Покліч	
волі»	паведаміце	рэдакцыі	
аб	гэтым	–	зрабіце	бесплат-
ную	падпіску.
•	 Рэдакцыя	 «Покліч	

волі»	 	 змяшчае	 бясплат-
ныя	 абвесткі	 чытачоў	 вы-
дання.	Дзеля	размяшчэння	
абвесткі	 запоўніце	 купон	
або	 патэлефануйце	 ў	 рэ-
дакцыю.
•	 Калі	 парушаны	

вашы	 правы	 спажыўца,	
працаўніка,	 то	 даем	
эфектыўныя	 парады	 па	
абароне	права	і	пошуку	бя-
сплатных	 юрыстаў.	 Звяр-
тайцеся	 на	 адрас	 газеты	
«Покліч	волі».
•	 Рэдакцыя	 запрашае	

да	 супрацоўніцтва	 неабы-
якавых	 грамадзян.	 Вашы	
навіны,	 паведамленні	 –	
нашая	 падзяка.	 Словам,	
сувенірам.

Віцебскі гарвыканкам абвясціў адкрыты конкурс на стварэнне гімна горада.Кожны жадаючы мае магчымасць 
прадставіць на конкурс свой твор. Гэта могуць быць як тэкст і ноты, так і асобна тэкст ці асобна ноты. Гімн, павод-
ле ўмоваў конкурсу, павінны “мець высокі мастацкі ўзровень, інтанацыйна-меладычную яснасць, патрыятычнасць, 
запамінальнасць, урачыстасць і рытм шэсця, адлюстроўваць індывідуальнасць і гісторыка-культурную адметнасць 
Віцебска у кантэксце развіцця Рэспублікі Беларусь”.

Пенсіянерка была дастаўленая з 
кватэры 32-летняга беспрацоўнага 
ўнука. Як паведамляе прэс-служба 
УУС Віцебскага аблвыканкама, следча-
аператыўнай групай усталявана, што 
нагамі і рукамі збіў бабулю ўласны 
ўнук у час раптоўнай сваркі, узніклай 
з-за асабістых непрыязных адносін.

Пацярпелая змешчаная ў 
рэанімацыйнае аддзяленне. Узбуджа-
нае крымінальная справа па арт. 147 
ч. 1 УК.

Ян Сведка.

Падобная ініцыятыва гарвыканкама 
выклікала шырокі розгалас у інтэрнэце? 
Грамадзяне ў асноўным даволі іранічна 
паставіліся да гэткага пачыну ўладаў. Гэта 
выклікана якраз тым, што людзі бачаць 
усю няшчырасць, якая пануе ў грамад-
стве і ва ўзаемадачыненнях паміж не-
дэмакратычнай уладай і грамадзянамі. 
Яны маюць ужо прыклад дзяржаўнага 
гімну РБ, які па сутнасці ўяўляе сабой 
няўдалы кампраміс паміж музыкай з ра-
нейшага бээсэсэраўскага гімна і новымі 
словамі, якія таксама з’яўляюцца адлю-
страваннем закансерваванай савецкай 
ментальнасці. Таму мала хто верыць у 
тое, што без змены ўлады ў краіне з усёй 
гэтай задумы можа атрымацца нешта 
пуцёвае. Улада гуляе ў свае гульні для 
далейшай легітымізацыі свайго стану. Гу-
ляе ў адны вароты без уліку сапраўдных 
рэаліяў і жыццёвых задач, якія стаяць 
перад усім грамадствам для захавання 
суверынетэту краіны, беларускай мовы і 
культуры, без якіх існаванне беларускай 
нацыі па-ранейшаму будзе заставацца 
пад пагрозай знішчэння.

Так наведнік алнаго з гарадскіх сайтаў 
пад нікам Гара Джанін піша: ”Для сён-
няшняй улады можна ўзяць “Мурку” ці 

“Гоп са смыкам”, якраз будзе адпаведна.”
А другі грамадзянін rezoner звяртае 

ўвагу на тое, “что власти не боятся се-
рьёзных дел.1000 лет город был без гим-
на, но только у наших трудоголиков руки 
дошли, до такого насущного вопроса.”

Некаторыя прапаноўваюць свае тэк-
сты:
По новому асфальту идут наши ряды,
Любимый город наш, любим нам только ты.
Шагаловские соколы в незримой высоте,
Под руководством Кос…ца летим к своей  
    мечте.

Ці:
Жила одна княгиня, звали её Ольга
Проооооооплывала мимо этих мест.
И она увиииидела виденье
В клююююве проносила чайка крест
То было виденье судьбоносным
Можееете не верить нам певцам
Но с тех пор на месте этом дивном
Сладкоо всем живёёётся пацанам.

А наведнік Наёмнік і наогул 
падыходзіць да гэтай справы досыць 
катэгарычна: “в “гимне” обязательны 
слова: весь мир разрушим и всех побе-
дим… ну а затем КТО БЫЛ НИЧЕМ, ТОТ 
СТАНЕТ ВСЕМ!”

А пока можно напевать МАРШ УРО-
ДОВ:

Уроды! плевать на хвори!
Слепые, глядите в оба,
С дороги не сбиться чтобы
Грядущего зрите зори!
Шагайте безногие в ногу
Протезам ничто расстоянье
Где видят слепые сиянье
Туда пролагайте дорогу!
безрукие, руки раскроем,
Локоть друг друга почуем!
Свободу себе завоюем
Своею железной рукою!
безмозглые , правьте нами!
Мир направляйте идеей
О судьбах народа радея,
Вовсю шевелите мозгами
безголосые, взвойте песни,
Сочинённые тем, кто без слуха!
В бурном танце кружись старуха,
В одеянье из праха и плесени!
дерзайте! и всюду народы
забудут былые тревоги,
Все счастливы будут как боги,
Поскольку все будут уроды!

Толькі справа ў тым, што гэтая ўлада не 
жадае нікога слухаць і звяртаць увагу на 
тое, што сённяшняе грамадства разна-
стайнае. І калі ўлада прагне грамадзян-
скай згоды і законапаслухмянасці, трэба 
ўлічваць меркаванні ўсіх грамадзянаў.

Рэдактар.

ГрамадстВа іранізУе з кУльтУрніцкіх 
ініцыятыВаў Уладаў

Алена Залеская ў пачат-
ку 2000-х кіравала гарад-
зкой, а потым абласной 
арганізацыяй АГП. Пад яе 
кіраўніцтвам праходзілі 
шматлікія “Ланцугі неа-
быякавых людзей”, калі 
дзясяткі людзей выходзілі 
ў цэнтар Віцебску з 
партрэтамі зьніклых Юр’я 
Захаранкі, Віктара Ганча-
ра, Анатоля Красоўскага, 
Зьмітра Завадзкага.

Міліцыянты неаднара-
зова затрымлівалі Алену 
Залескую, суды абкладалі 
пенсіянэрку штрафамі, 
адно што пазбаўленьнем 
волі ніколі так і не 
наважыліся пакараць спа-
дарыню ўжо немаладо-
га веку, якая да апошніх 
дзён імкнулася захаваць 
сваю жаноцкасьць і прыга-
жосьць.

Алена Залеская была 
выдатнай краўчыхай, до-
бра вязала, і на яе ўборы 
нярэдка аглядаліся мінакі. 
А яшчэ яна шыла бел-
чырвона-белыя сьцягі для 
віцебскіх актывістаў. І самы 

першы бел-чырвона-белы 
сьцяг, які залунаў над 
Віцебскам у 1991-м год-
зе, быў таксама пашыты 
яе рукамі.

Менавіта Алене За-
лескай належыць 
в ы н а х о д н і ц т в а 
б е л а - ч ы р в о н а -
белых шалікаў, 
якія актывісты 
выкарыстоўвалі 
часам за-
мест сьцягоў, адзяваю-
чы на розныя акцыі. 
Віцебская міліцыя бы-
вала ў разгубленасьці, 
бо пакараць за элемэнт 
адзеньня падавалася не-
дарэчным. Але каралі і за 
гэта, і спадарыні Залескай 
даводзілася шыць дзясяткі 
новых шалікаў замест 
канфіскаваных міліцыяй.

Паводле адукацыі Алена 
Васілеўна была настаўніцай 
матэматыкі. Яна ведала 
шмат народных песень, 
пераважна ўкраінскіх, бо 
нарадзілася ва Ўкраіне. У 
апошнія гады вывучала бе-
ларускую мову, але болей 

чытала, чымся размаўляла 
– па-настаўніцку стро-
га ставілася да ўласных 
моўных памылак…

Старэйшая віцебская 
апазыцыянэрка ўзгадавала 
дзьвюх дачок, якія ўжо 
даўно маюць свае сем’і і 
жывуць у ЗША. Разьвітацца 
з маці змагла прыехаць 
толькі адна. Апошняй во-
ляй памерлай было, каб 
яе абавязкова пахавалі ў 
тым самым бел-чырвона-
белым шаліку, у якім яна 
хадзіла на акцыі, у суды і на 
сустрэчы з аднадумцамі. 

Паводле “Радыё 
Свабоды”.

ня стала алены залескай 
На 78-м годзе жыцьця пасьля цяжкой хваробы пакінула гэты сьвет віцебская 

апазыцыянэрка Алена Залеская.

“беларУсь 
першай знікне 
з еўрапейскай 
карты 
нацыянальных 
дзяржаў”

Каментуючы выданню «Neatkarigas Rita 
Avize» намер увесці ў Латвіі аплачаную 
дзяржавай адукацыю толькі для тых, хто 
вучыцца на дзяржаўнай мове, Сакратар 
Сойма Дзінтарс Расначс раскрытыкаваў 
нацыянальную палітыку Беларусі. 

Прыводзім цікаватую для беларусаў 
частка інтэрв‘ю сакратара Сойма Латвіі:

- Мы не жадаем апынуцца ў такой 
сітуацыі, у які цяпер знаходзіцца Бе-
ларусь: гэтая дзяржава, якое першым 
знікне з еўрапейскай карты нацыяналь-
ных дзяржаў. Тамака беларуская мова ве-
дае 80% насельніцтвы, а выкарыстоўвае 
толькі 20%. 

Беларуская мова знікае, саступаючы 
месца рускай мове. Для нас гэты шлях не 
такі хуткі, але, на жаль, мы таксама па ім 
ідзем - дзякуючы розным інвестыцыйным 
праектам, плюс чаканы бязвізавы рэжым 
паміж Расеяй і ЕС. У гэтай сувязі нам трэ-
ба стварыць такі ахоўны механізм, каб 
мы маглі абараняць латышскую мову 
найперш ад уплыву рускай мовы. Пакуль 
будзе жывы латышская мова - будзе жыва 
і латвійская дзяржава. 

Калі мы нічога не будзем рабіць, то нам 
прыйдзецца пайсці шляхам Беларусі, ла-
тышская мова будзе ўжывацца толькі ў 
глыбокім сяле. 
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В і ц е б с к і  д о м 
д з і ц я ц і  ч а к а е 
д а п а м о Г і

Дзецям патрэбныя цацкі, паўзункі, 
памперсы і шматлікае іншае. Дапамаг-
чы немаўлятам можна, проста зрабіўшы 
адзін або некалькі тэлефонных званкоў 
па нумары 8-902-101-3333. Зрабіўшы 
адзін званок, Вы ахвяруеце Дому дзіцяці 
4700 рублёў, якія будуць спісаныя з Ва-
шага тэлефоннага рахунку. Каб зрабіць 
ахвяраванне, трэба праслухаць тэкст, 
чытэльны аператарам, да слоў падзякі.

Тэлефонная лінія «Захавай жыццё» 
Міжнароднага дабрачыннага грамад-
скага аб‘яднання (МБОО) «Здароўе ў 
XXI стагоддзе» працуе да 17 верасня. 
Акрамя таго, Вы можаце пералічыць 
грошы на рахунак дзіцячага дому ў 
любым аддзяленні банка і пошты (р/з 
3015702530014, у аддзяленні № 527 ААТ 
«Белінвестбанк», код 739, г. Менск, вул. 
Леніна, д. 16. УНП 600978346). 

Летась пры дапамозе дабрачын-
най тэлефоннай лініі на карысць Дому 
дзіцяці было сабрана 35 мільёнаў 
рублёў.

Ян Сведка.

У цяперашні час на яго ўчастку 
працуе група размінавання в/ч 5524. 
Не выключана, што небяспечны «урад-
жай» будзе вялікім. 

У апошнія дні выпадкі выяўлення 
боепрыпасаў пачасціліся. Так, недалё-
ка ад вёскі Ліпаўцы (таксама Віцебскі 
раён) вальшчыкі лесу знайшлі 12 
мінамётных мін, дзве ручныя гранаты 
«РГ» і 34 выбухоўніка да мінамётных 
мін часоў вайны. Усё боезапасы 
знішчаныя.

Ян Сведка.

Віцебскі дом дзіцяці ў Нікраполлі, 
дзе пражываюць дзеці ад нарад-
жэння да 4 гадоў (большасць дзяцей 
маюць хранічныя захворванні або 
інваліднасць), патрабуе дапамогі. 

авіябомбы 
на агародзеАсоба Сяргея Каваленкі вядомая ў Віцебску і па-за яго межамі, і мы думаем, што ягоныя меркаванні наконт нацыянальнай годнасці, 

патрыятызму, грамадзянскай і чалавечай пазіцыі будуць цікавыя многім нашым чытачам. Калі б хаця б некалькі тысячаў беларусаў 
гэтак жа актыўна выяўлялі свае нацыянальныя пачуцці, мы зараз жылі б у зусім іншай краіне.

Карэспандэнт: Сяргей, чаму вы 
так негатыўна паставіліся да на-
звы гарэлкі “Бульбаш” і звярнуліся 
з заявамі ў суд і да вытворцаў? Не-
шта я не чуў, каб яшчэ хто з Віцебску 
публічна абураўся з гэтай нагоды.

Каваленка:Мне, як беларусу, не 
падабаецца, калі мяне называюць 
бульбінай. Тым больш– бульбяной 
галавой. Я ведаю, што з цюркскіх 
моваў “баш”-гэта галава(буль-баш). 
І гэта ведае ўлада і тыя, хто лічыць 
ужыванне брэнда “ Бульбаш” нату-
ральным. Неяк я чытаў у “ Савецкай 
Беларусі” артыкул, дзе гаворыцца, 
што вядомы фразеалагізм “ баш на 
баш” даслоўна абазначае абмен 
галавы на галаву. Расейская мова 
наогул напампавана падобнымі 
цюркізмамі: “башня”–вежа, “башка”-
галава, “башковитый”–разумны, 
“башмак”–чаравік, “башибузук”–
головорез...

Карэспандэнт: Дык вы лічыць, 
што падобная назва мусіць абра-
жаць любога свядомага беларуса?

Каваленка: Так. Гэта адкрытае ата-
есамленне беларуса з гароднінай, 
нечым падпарадкаваным, другас-
ным, недасканалым. Гэта намёк на 
абмежаванасць ягонага розуму. З 
падобнымі прыніжэннямі мы суты-
каемся штодзённа, але іх ужо так 
ніхто не ўспрымае. І гэта жахліва. 
Праз падмену паняццяў адбылася 
змена нацыянальнай свядомасці. 
Напрыклад, назва “Славянскі базар” 
таксама нейкая недарэчнасць. Да-
рэчы, “базар” таксама цюркізм. Што 
там славянаў прадаюць? Ці славяне 
нейкага татарскага паходжання? 
Можа з расейскага пункту гледжан-
ня гэта і так. Але гэта не нашая мен-
тальнасць.

Карэспандэнт:  Да каго вы 
звярталіся з заявамі на гэты конт?

Каваленка: Звяртаўся ў суд. 
Атрымаў адказ, што гэты брэнд за-
цверджаны Інстытутам нацуласнасці 
пры Савеце Міністраў РБ.

Таклама я напісаў ліст дырэктару 
Лявончыку, які выпускае гарэлку. 

Я папрасіў яго не выкарыстоўваць 
гэтую назву, бо яна прыніжае 
маю нацыянальную годнасць. А 
ў іх усё наадварот. Яны кажуць: 
“Бульбаш–гонар наш”. Наш–гэта 
чый? Кіраўніцтва гэтага завода, ней-
кага невядомага пана-гаспадара, 
які выкарыстоўкае праставатасць 
беларуса, згоднага нават, каб 
яго называлі карняплодам. Калі 
ўлічыць мянушкі нашых суседзяў, 
у параўнанні з ”бульбашом” яны не 
такія крыўдныя: лабус, хахол, а ма-
скаль, дык і наогул слова вытворнае 
ад назвы дзяржавы (Масковія).

Карэспандэнт: І які адказ вы 
атрымалі?

Каваленка: Яны напісалі, што 
іхняя гарэлка выпускаецца ў 
адпаведнасці з дэкрэтамі, указамі Са-
вету Міністраў, нават у адпаведнасці 
з Канстытуцыяй РБ. І калі вы будзе-
це наўмысна надаваць гэтаму сло-
ву недакладную інтэрпрытацыю, 
мы пададзім на вас заяву ў суд за 
распальванне міжнацыянальнай 
варажнечы. Што атрымоўваецца: 
зводзіць нацыянальную годнасць 
да гародніны, ці па-руску кажучы “ 
овоща”,–гэта натуральна, а супраць-
стаяць гэтаму–значыць “ распаль-
ваць міжнацыянальную варажнечу”. 
Калі б нешта падобнае адбылося ў 
Чачні, то не цяжка здагадацца, што 
адбылося з вынаходнікам гэтага 
брэнда. Я падобных запугванняў 
не баюся і папярэджваю, што буду 
змагацца з тымі, хто зневажае мяне і 
беларускі народ. Калі простыя людзі 
не разумеюць, што іх абражаюць, я 
мушу ім растлумачыць гэта.

Карэспандэнт: Якім чынам вы 
гэта збіраецеся рабіть?

Каваленка: Я мушу падаць у суд 
заяву з патрабаваннем аб забароне 
назвы “ Бульбаш”, як небяспечнай. 
Чаму гэтая гарэлка ў адрозненні 
ад іншых так шырока рэклямуец-
ца? Чаму не надаць сваёй гарэлцы 
іншую прыстойную назву і гэтак жа 
апантана прасоўваць новы брэнд. 
Чаму гэтыя людзі не называюць свае 

напоі імёнамі вядомых гістарычных 
асобаў нашай гісторыі, як гэта ро-
бяць іншыя гарэлачныя заводы? 
Гэта таксама пытанне не абы-якое. 
Я лічу, што тут справа не толькі ў 
прыбытковасці гэтага раскручанага 
брэнда. Праз гэты негатыўны назоў 
ідзе арганізаваная антыбеларускімі 
сіламі кампанія па знішчэнні нацыя-
нальнай ідэнтычнасці і гонару за 
прыналежнасць да вялікага белару-
скага народа.

Карэспандэнт: І ў вас ёсць пад-
цверджанне таго, што гэта некім за-
планаваная кампанія?

Каваленка: Гэта выразна прагля-
даецца праз тыя публічныя мерапры-
емствы, на якіх выкарыстоўваецца 
слова “бульбаш”. Нейкія папсовыя 
артысты спяваюць: “Ты–бульбаш, і 
я–бульбаш!” іншымі словамі, мы ве-
даем, што мы бульбашы? А я ведаю, 
што я беларус, прадстаўнік стара-
жытнага народа з вялікай гісторыяй 
і культурай! А ўзяць “Беларашу”–
паскудства яшчэ тое, а мэты тыя ж 
самыя.

 Нават “Ъ” на канцы “Бульбаша” 
выразна сведчыць пра чужую, не 
беларускую ментальнасць. Праз 
гэтыя дробязі ў галовы сучасных 
пакаленняў убіваецца няздоль-
насць да ўласнай нацыянальнай 
ідэнтычнасці, бязвер’е ў свае сілы. 
А самае галоўнае сотні таленавітых 
нацыянальна свядомых беларусаў 
папросту не дапускаюцца на шырокі 
экран да гледача і слухача.

Завод вінаградных він “Дыёніс” 
праводзіў у Менску акцыю пад сло-
ганам: “ Мы–бульбашы, піце водку 
“Бульбаш”. То бок ідзе кадаванне на 
п’янства і робіцца падсвядомая пад-
мена нацыянальнай ідэнтычнасці 
з беларуса на бульбаша. Абража-
ецца цэлы народ. Дайшло да таго, 
што народ і не крыўдзіцца з гэтай 
мянушкі.Мазахізм нейкі. Акрамя 
таго гэтая водка прадаецца ўжо 
і ў нашых суседзяў, такім чынам 
пайшло міжнароднае тыражаван-
не нацыянальнай прыніжанасці. 

Гэта хітры ход. Незаўважны ўдар па 
падсвядомасці. А як вядома з бокса, 
самы небяспічны ўдар, як раз той, 
які ты не заўважыў.

Да прыкладу, Юшчанка некалі 
заяўляў: мы–не хахлы, мы–украінцы. 
Нічога падобнага сённяшняя улада 
не робіць.

А калі глянуць на этыкетку, то 
ў адпаведнасці з назвай, там не 
шляхетны беларускі грамадзянін, 
а нейкі напаўфальклорны мужык 
у капялюшы, і чамусьці ў жаночай 
кашулі, бо вышыўка на плячы. А 
раз ёсць капялюш–значыць мусяць 
быць і лапці, а гэта абутак не наш, 
а расейскі, які прыйшоў да нас пас-
ля акупацыі разам з галечай. Праз 
такую знешнасць робіцца метапас-
ланне: ваш гонар–быць халопамі 
ва ўслужэнні ў небеларускай улады. 
Былі вы спрадвеку хамамі, халопамі 
і надалей будзеце такімі.

Карэспандэнт: Дык ты лічыш, 
што нельга прапагандаваць частку 
сялянскай культуры?

Каваленка: Прапагандаваць мож-
на. Але не гэткім чынам. А найперш 
любы народ мусіць прапагандаваць 
найбольш годнае, рыцарскае, шля-
хетнае, каб моладзь вырастала не 
халопамі, а рыцарамі.

Некалі продкі нашы годна 
баранілі свой гонар і ад маскоўцаў, 
і ад арды, і ад палякаў з немцамі, а 
нашчадкі вось дакаціліся да такога 
абсурду, калі тутэйшыя янычары, 
манкурты, калабарацыяністы не ма-
юць ні ведаў пра слаўнае мінулае, 
ні годнасці спыніць нацыянальане 
прыніжэнне. 

Мы шляхетная нацыя і мусім пра 
гэта памятаць.

Апошнім часам замест гарэлкі рэ-
кламуецца негазаваная вада “Буль-
баш”. Бачна, што кадаванне на нацы-
янальную непаўнавартаснасць ідзе 
ўжо з калыскі. І гэта трэба спыніць.

для пачатку я заклікаю ўсіх 
разумных людзей не набываць 
напоі пад гэтым зневажальным 
брэндам.

Я–беларус, а не бульбаш!
Жыхар вёскі Заронава Віцебскага 
раёна знайшоў тры авіябомбы 
часоў Вялікай Айчыннай вайны, 
перакопваючы свой агарод.

(Заканчэнне, пачатак у №12)
Заканчваючы публікацыю успамінаў 

нашай чытачкі Святланы Паўлаўны 
Стаянавай, прысвечаных трагічнаму 
і пакручастаму лёсу дзяцей вайны, 
рэдакцыя звяртаецца да сваіх чытачоў 
з прапановай і просьбай даслаць да нас 
у рэдакцыю свае допісы пра сваё жыццё 
пад час вайны і за Саветамі. Гэта дапаможа 
многім людзям па-іншаму паглядзець 
на не такое ўжо і далёкае мінулае і на 
сённяшнюю тутэйшую рэальнасць.

Мы выросли и разбрелись по Советскому 
Союзу. Образование средне-техническое 
получила только я, потому что начала 
помогать сестра. Она была уже замужем и 
жила на Украине. Там же, на Украине жили 
и два моих старших брата. Когда бываю 
у сестры, то вспоминаем наше детство и 
плачем; как мы выжили, непонятно.

Как-то я спросила у сестры, сколько соли 
дал нам тот немец за гуся? Оказалось–
нисколько. Он сказал, чтобы я подошла к 
машине за солью, а когда я это сделала, 
наставил на меня винтовку и произнёс т-р-
р-р. Я со страха убежала–и никакой соли. 

А ещё я спросила её о повешенных. Она 
ответила, что в то время, когда их вешали, где-
то была, а позже на виселице остался только 
один из них, и ей запомнился его  длинный и 
чёрный язык, увидев который она убежала.  

Еще мы вспоминаем капрала, воевавшего в 
первую мировую войну, которого при Советах  
как неблагонадежного, несколько раз сажали 
в Мстиславскую тюрьму. Я дружила с его 
младшей дочкой и помню, когда он умер, она 
сильно плакала.

Теперь о моей последующей жизни. 
Начав работать и заимев семью, с трудом 
сводила концы с концами. В 1963 году у 
меня уже был маленький сын, а в деревне 
не у кого было купить пол-литра молока. 
Будучи беременной, я ежедневно получала 
500 гр. хлеба и сразу же его съедала, после 
чего никак не могла дождаться завтрашней 
полбуханки. Таковы результаты хрущёвской 
культурной политики. Генсек хотел, чтобы 
в свободное время колхозники ходили на 
выставки и в театры и запрещал держать 
коров и свиней.

А взять 1976-1978 годы, в то время я жила 

уже в Витебске. Перед Пасхой магазины были 
пусты, негде было купить ни яйца, ни рыбы, а 
на работе мы обсуждали проект « Газ-трубы» 
с Германией. Многие выступали против, 
не соглашаясь на двадцать лет продавать 
газ недавним врагам. Однако после этого в 
магазинах стали появляться импортные куры, 
снабжение улучшилось, но даже зимние 
венгерские сапоги из свиной кожи за 70 
рублей я смогла купить только в рассрочку, 
потому что моя зарплата техника была всего 
80 рублей. А за то что я несколько нелояльно 
относилась к власти, меня не поставили в 
очередь на квартиру после развода с мужем, 
а жили мы в частном доме, который купила 
нам свекровь. В Советском Союзе да и сейчас, 
живущие в частном доме вроде врагов 
народа у  государства. Участники войны, 
их дети и внуки обеспечены квартирами 
бесплатно за эти 65 лет, а мы дети погибших 
получили фигу. Выжившие участники имели 
льготы, а мы перебивались с хлеба на квас. 
Мой сын, когда вырос, уехал на Сахалин, а я и 
теперь живу в деревянном доме, купленном 
под снос. Кое-как слепила и живу в нём с 1984 
года, в таком же домишке в каком жила и моя 
бабушка 1875 года рождения. Отопление 
печное, туалет на улице, вода из колодца во 
дворе, телефон нам разрешили провести 
только в 2002 году. И ещё одно отличие: у 
бабушки не было электричества. К слову, 
в моей деревне, где я выросла, лампочка 
Ильича зажглась только в 1958 году.

В 1991 году я узнала, что в случае победы 
ГКЧП я была бы уничтожена. На каждом 
предприятии тогда были так называемые 
«расстрельные списки», и я была среди 
11 неблагонадёжных. Это сказал мне по 
секрету ныне покойный начальник штаба по 
гражданской обороне. Он так и заявил: скажи 
спасибо, что путчисты не победили, а то была 
бы навозом в земле.

Я не понимаю, какую угрозу для государства 
я представляла и представляю сейчас. Когда 
я подписалась за выдвижение кандидатом в 
президенты Александра Милинкевича, мой 
телефон поставили на прослушку. Когда 
же я об этом рассказала всем знакомым, 
прослушку сняли, но поставили моей подруге 
с соседней улицы, она тоже подписалась за 
Милинкевича. 

За то, что я помогаю «бомжам» получить 
документы, зарегистрироваться, чтобы затем 
работать, меня обложили налогом.

В декабре 2008 года ко мне обратилась42-
летняя женщина с просьбой о получении 
паспорта. Я составила договор на 4 месяца, 
помогла получить паспорт, санитарную 
книжку и кормила 2 месяца, а ещё платила 
налог по 25, 5 тыс. рублей ежемесячно за 
доход от квартирантки, хотя та, не имея 
документов, нигде не работала. Причем, она 
так и остаётся вписанной в моей домовой 
книге, пока где-то не зарегистрируется. А где 
она найдёт 15 кв. м., ведь живёт на даче, а там 
регистрации нет. Такие абсурдные законы 
о регистрации могли возникнуть только 
в больной голове, как и весь тот абсурд 
царящий в нашей жизни. Взять проезд 
пенсионеров, который был установлен еще в 
Советском Союзе. Когда я бываю на Украине, 
то вместе со своими сестрой и братом езжу 
на общественном транспорте бесплатно и 
кондуктор, видя, что мы уже не молодые 
люди, к нам даже и не подходит. А нам если 
что и дадут, то с «барского плеча», как будто 
не мы своим трудом заработали, а «наш 
любимый президент».

Я вот думаю, почему коммунизм подобно 
фашизму не осудили на Нюрнбергском 
процессе? Жили бы мы тогда в свободной 
стране, а то власть после распада СССР 
вновь захватили бывшие коммунисты и их 
дети. И мне просто последнее время жить 
стало страшно, особенно после 20 апреля 
этого года, когда Лукашэнко, напуганный 
киргизскими событиями, сделал ряд 
недвусмысленных заявлений. Чего ждать?  
Ужас обуял многих.

Уверена, что дети того немца, который 
забрал у нас гуся в 1942 году, живут не так как 
я. Особенно непросто было этой зимой: холод 
собачий, хоть и топила две печки ежедневно, 
но спала как после войны, одевшись, в 
тёплых носках, ведь дом-то не тёплый. А что 
ждёт меня в старости? Хоть сын и приглашает 
меня на Сахалин, но ведь это чужая страна, и 
я туда не поеду. 

Придётся в 21 веке жить как в 19.

С.П.Стоянова.

дети Войны В Год 65-летия её окончания 

ПЕРАЗАхАВАлІ 
ПАРэштКІ 
людЗЕй

Паколькі ніякіх навуковых даследванняў 
не праводзілася, то дакладная колькасць 
асоб не ўстаноўлена, але прыблізная лічба 
— 30 чалавек. Раней тут былі сабраныя 
знаходкі, зробленыя пад час архелагічных 
раскопак і закладкі фундамента, а цяпер 
дадаліся парэшкі, якія трапіліся пад час 
пабудовы лесвіц на Успенскую горку.

Пры перазахаванні адмысловую службу 
правёў пратаіерэй Андрэй Смольскі.

Сяржук Серабро.

11 жніўня ў Віцебску, каля 
сцяны Успенскага катэдральна-
га сабора, перазахавалі парэшкі 
людзей, якія былі знойдзеныя 
пад час архіялагічных раскопак 
і будаўнічых працаў на Успен-
скай горцы.
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Падставай для такіх 
спекуляцыяў сталі паводзіны 
вышэйшага кіраўніцтва Расіі ў 
адносінах да Лукашэнкі, якія 
пераканалі нават скептыкаў у 
тым, што, па-першае, крамлёўскі 
тандэм яўна стаміўся ад бела-
рускага лідэра, па-другое, што 
Масква сапраўды рэалізуе ў 
Беларусі ўласны палітычны пра-
ект, прычым упершыню — праз 
галаву Лукашэнкі.

Мэты гэтага палітычнага 
праекту досыць празрыстыя 
— «зафіксаваць» Беларусь у 
сферы расійскага палітычнага 
і эканамічнага ўплыву, (што 
Лукашэнка ўжо даўно не хоча 
гарантаваць, акрамя як за 
жалезныя гарантыі ўласнай 
палітычнай бяспекі) і адпаведна 
змінімізаваць кошты падтры-
мання ўласнай гегемоніі.

Аднак меркаваць, што Крэмль 
будзе вырашаць уласныя 
пытанні, змагаючыся з Лука-
шэнкам на старанна кантраля-
ванай ім псеўда-электаральнай 
арэне, даволі наіўна. Ані Пуцін, 
ані Мядзведзеў не збіраюцца 
быць спарынг-партнёрамі ў 
чарговай «элегантнай пера-
мозе.» Ды і не трэба ім ніякага 
«прарасійскага прэзідэнта» — 
адзін ужо быў, дакладней, і ёсць. 
Ім патрэбна прарасійская Бела-
русь — прарасійская структур-
на і інстытуцыйна, завязаная 
на Расію эканамічна, палітычна 
і вайскова так, што адтуль ніяк 
не вырвацца. У першую чаргу, 
зафіксаваць Беларусь — значыць 
легітымізаваць свае прэтэнзіі на 
зону ўплыву, асабліва калі ста-
рыя інструменты легітымізацыі 
(той жа саюз Расіі і Беларусі) 
замінаюць самому Крамлю і не 
шкодзяць далучацца да Усход-
няга партнёрства.

Першы акт такой легітымізацыі 
быў даволі мядзвежы. «Принуж-
дение» Беларусі да мытнага звя-
зу — адзін з прыкладаў, якім чы-
нам старыя знешнепалітычныя 
мэты Расіі дасягаюцца новымі 
метадамі.

Задачу адхілення Лукашэнкі, 
калі такая стаіць, тэарэ-
тычна можна было б вы-
рашыць дэстабілізацыяй 
унутрыэканамічнай і палітычнай 
сітуацыі да такой ступені, што 
няўгодны Крамлю кіраўнік про-
ста губляе рычагі кіравання 
дзяржавай. 

Рэалізацыя такога сцэнару 
на пачатку года ў Кыргызста-
не была дэманстрацыяй таго, 
што чакае нелаяльных Крам-
лю лідэраў. У гэтым сцэнары і 
свой палітычны стыль — не 
«ўлазячы» ў бойку наўпрост, 
Масква проста «стварыла 
ўмовы» для рэалізацыі па-
жаданага сцэнару. Аднак 
рэалізаваць кыргызскі сцэ-
нар у Беларусі за кароткі 
час немагчыма ды й не-
мэтазгодна. Беларуская 
эканоміка, нягледзячы на 
ўсе яе слабасці і абсурды, 
досыць трывалая, каб перы-
яд ад пачатку ціску да калапсу 
зацягнуўся на гады, а ад калап-
су да сацыяльнага выбуху — і 
то, невядома наколькі. А мес-
цазнаходжанне і геапалітычны 
кантэкст у Беларусі такія, што 
гэты часавы прамежак можа 
быць выкарыстаны тым жа Лу-
кашэнкам для таго самага раз-
вароту, які Расія зараз імкнецца 
прадухіліць раз і назаўсёды.

Дзейнічаць «па-мядзвежы» 
пад бокам у Еўропы — зна-
чыць правакаваць саму Еўропу 
да дзеянняў. Да таго ж, трэба 
ўлічваць, што чарговая атака 
Крамля на блізкае замежжа 
ажыццяўляецца (што нібыта 
вядзе да канфрантацыі з Заха-
дам) ў кантэксце высілкаў таго 
ж Крамля да мадэрнізацыі (якая 
вымагае хаўрусу з тым жа За-
хадам). Гэты парадокс — частка 
300-гадовай гісторыі Расіі, пра 
што мы тут не разважаем. Про-
ста зазначым — у сённяшнім 
сутыкненні Крамля з Лукашэн-
кам першы мае цудоўную маг-
чымасць легітымізаваць свае 
геапалітычныя памкненні «па 

еўрапейскіх стандартах».
Як? Сцэнар вельмі просты. 

Крэмль не ўлазіць наўпрост у 
прэзідэнцкую кампанію, але… 
па яе выніках менавіта Расія 
заяўляе ў поўны голас, што вы-
бары ў Беларусі не адпавядалі 
ніякім дэмакратычным і 
еўрапейскім стандартам, фак-
тычна пазбаўляючы кіраўніка 
Беларусі легітымнасці на 
ўсходнім фронце.

Можна толькі ўявіць, як 

такі крок «паставіць на вушы» 
заходніх гульцоў. АБСЕ, калі яе 
дапусцяць да назірання, калі і 
падзеліцца традыцыйна на «чэс-
ных» і «нячэсных» назіральнікаў, 
то гэтая мяжа ўжо пройдзе зусім 
не па мяжы былога СССР.

Што да ЕС, то брусельскай 
бюракратыі таксама давядзец-
ца хутка перапісваць падрых-
таваныя тэксты рэзалюцый пра 
«пэўны прагрэс, нягледзячы 
на ўсцяж наяўныя парушэнні». 
Карыстаючыся бяздзеяннем і 
нерашучасцю еўраструктураў, 
Масква можа захапіць лідэрства 
і фактычна вызначыць не 
толькі еўрапейскую палітыку 
да Беларусі, але і зрабіць сваю 
палітыку дэ-факта еўрапейскай. 
Стаміўшыся ад безвыніковага 
дыялогу, Брусель будзе толькі 
рады аддаць ініцыятыву ў 
надзеі, што хоць Масква здолее 
паўплываць і нешта змяніць.

Да таго ж, гэты крок будзе 
мець пэўныя наступствы і на 
ўнутрыпалітычным полі — 
прарасійская апазіцыя адразу 

набудзе вагу і папулярнасць. 
Зрэшты, дзейнічаць праз 
апазіцыю на гэтым этапе Крэмль 
усё роўна не будзе.

А што да беларускіх уладаў, 
тут поле для знешнепалітычнага 
манеўру ўжо не проста звужаец-
ца — яно знікае.

Уявіце сабе, што правакуецца 
чарговы газавы канфлікт нак-
шталт чэрвеньскага: Бруселю, 
Берліну і ўсім астатнім папуляр-
на тлумачыцца, што вентыль 

ім перакрывае нелегітымны, 
недэмакратычна абраны 
прэзідэнт. Бегчы плакацца 
на злую і агрэсіўную Расію 
ўжо будзе дакладна не да 
каго.

Што далей? Залежыць ад 
канкрэтных памкненняў 
Крамля і кіроўнага тандэму. 
Заўважым, што такі сцэнар 
не прывядзе да спынен-
ню гандлёва-эканамічных 

стасункаў з Расіяй — Лука-
шэнку апошнім часам у Крамлі 
і так амаль байкатуюць, а 
развіваць кантакты з бюракра-
тыяй на крок ніжэй у Маскве 
будуць толькі рады. Прываты-
зацыйныя здзелкі і кантракты 
будуць падпісвацца і надалей 
цалкам легітымнымі прэм’ерамі 
і міністрамі.

Галоўнае, што пры 
нелегітымным на Усходзе 
прэзідэнце Масква атрымлівае 
неабмежаваныя магчымасці 
наўпроставага ўплыву на белару-
скую бюракратыю. Перамоўная 
пазіцыя беларускіх уладаў у 
дачыненні з Масквой пры такім 
стаўленні да беларускага лідэра 
робіцца надзвычай слабай — 
чыноўнікі без палітычнага пры-
крыцця прэзідэнта апынуцца 
сам-насам з непамерна больш 
магутным апанентам.

Разлічваць што беларуская 
наменклатура будзе «бараніць 
незалежнасць» проста не-
разумна — наўрад ці знойд-
зецца і тузін яе прадстаўнікоў, 
для якіх яна прадстаўляе 
большую каштоўнасць, чым 

уласны інтарэс, — а ства-
раць зацікаўленасць у Маскве 
ўмеюць. 

Палітычны шантаж стане нор-
май узаемаадносінаў і, урэш-
це, метастазы наўпроставага 
ўплыву Крамля на ўладную 
машыну дасягнуць і самога 
кіраўніка дзяржавы. Спачатку 
прымусяць прызначыць патрэб-
нага прэм’ер-міністра. Потым — 
па канстытуцыі ў нас прэм’ер-
міністр у выпадку адстаўкі 
прэзідэнта… ну вы зразумелі. 
Карацей, вось вам і сцэнар на-
менклатурнага перавароту 
— але зусім не той, пра які дзе-
сяць год балбатала беларуская 
апазіцыя.

Чытачы ведаюць мае адносіны 
да расійскіх палітычных сцэнароў 
у Беларусі. Думаю, што калі ён 
раптам рэалізуецца, у Беларусі 
пабольшае толькі Расіі, а не сва-
боды і дэмакратыі (пераемнік 
проста скапіюе расійскія 
палітычныя інстытуты з правам 
апазіцыі выступіць у парламен-
це раз у год — дэмакратыя вы-
хадцу з лукашэнкаўскай эліты 
самому будзе не патрэбна). Але 
гутарка зараз не пра гэта, а хут-
чэй проста пра магчымыя вары-
янты развіцця падзеяў у краіне у 
ключавым палітычным сезоне.

Безумоўна, гэты сцэнар на на-
ступны год не адзіны магчымы 
— але ён падаецца цалкам ве-
рагодным. І нават калі ён пачне 
ажыццяўляцца — зусім не факт, 
што Лукашэнка «не выплыве».

Аднак, каб выплыць само-
му, яму прыйдзецца выходзіць 
з нашмат больш жорсткай 
ізаляцыі, чым тая, у якую яго 
заганялі санкцыі ЕС і ЗША. Трэ-
ба будзе прапанаваць нешта 
нашмат большае, каб ізноў 
зацікавіць заходніх партнэраў 
— а гэта значыць ўжо цалкам 
памяняць сістэму — што будзе 
нашмат больш складана, чым 
проста прыстойна правесці 
прэзідэнцкія выбары.

Віталь Сіліцкі, 
belinstitute.eu.

Лідэр Руху “За Сва-
боду” заклікае пры-
няць папраўку ў Вы-
барчы кодэкс, якая 
гарантуе прадстаўнікам 
кандыдатаў ўдзел у 
падліку галасоў.

Ліст Аляксандра 
Мілінкевіча адраса-
ваны старшыні Па-
латы Прадстаўнікоў 
Уладзіміру Андрэйчан-
ку.

А л я к с а н д р 
Мілінкевіч нагадвае ў 
сваім звароце, што ў 
краіне па-ранейшаму 
існуе постімперская 
пагроза страты 
незалежнасці. Каб 
абараніць суверэнітэт 

і развіваць эканоміку, 
краіне неабходна 
сістэмнае рэфарма-
ванне ў палітычнай, 
эканамічнай і са-
цыяльнай сферах. 
Галоўным партнёрам 
у пераўтварэннях, па-
водле лідэра Руху “За 
Свабоду”, можа і гатовы 
стаць Еўрапейскі саюз.

А л я к с а н д р 
Мілінкевіч заклікае 
праявіць волю да вы-
разных і маштабных 
пераменаў. Ён прапануе 
Палаце Прадстаўнікоў 
на пазачарговай сесіі 
7 верасня прыняць 
папраўку ў Выбарчы 
кодэкс, якая будзе га-

рантаваць кожнаму не-
залежнаму кандыдату ў 
прэзідэнты наяўнасць 
яго прадстаўнікоў у 
складзе выбарчых 
камісіяў усіх узроўняў. 

“Так робіцца ва ўсіх 
цывілізаваных краінах, 
нават у суседніх Украіне 
і Расіі. Гэта можа стаць 
першым крокам па 
д э м а к р а т ы з а ц ы і 
палітычнага жыцця. 
Сумленны і сумесны 
падлік галасоў – пе-
радумова прызнання 
выбараў за мяжой і 
даверу да іх вынікаў 
саміх беларусаў”, – 
падкрэслівае Аляк-
сандр Мілінкевіч.

Апошнім часам у апазіцый-
ных колах, гэтаксама як у 
расійскай і міжнароднай прэ-
се, актывізаваліся спекуля-
цыі наконт таго, хто будзе 
«крамлёўскім» кандыдатам на 
наступных прэзідэнцкіх выба-
рах у Беларусі. 

аляксандр мілінкевіч 
звярнуўся да палаты 
прадстаўнікоў

СлоВА ЗА СлоВА
У пятніцу кіраўнік Беларусі заявіў, што Дзмітрый 

Мядзведзеў не зусім сумленна перадае выказванні 
Лукашэнкі. У прыватнасці тыя, што датычылі 
абяцанняў прызнаць незалежнасць Паўднёвай 
Асеціі і Абхазіі.

«Я не хацеў бы дыскутаваць на гэтую тэму, проста 
расійскі калега нядобрасумленна выцягвае з кан-
тэксту пэўныя рэчы», — сказаў Лукашэнка.

«Ён толькі не сказаў другую частку, калі я яму 
сказаў: не праблема для Беларусі прызнаць Асецію 
і Абхазію, і сёння не праблема. Але я яму пералічыў 
тыя праблемы, якія ў сувязі з гэтым узнікнуць у 
Беларусі. Вы згодныя, у Беларусі будуць праблемы 
па лініі Беларусь-ЕС, па лініі Беларусь-Амерыка, 
па лініі Беларусь-СНД і гэтай далей? Мы даклад-
на на працягу двух месяцаў працавалі над гэтымі 
праблемамі і іх вычленілі — іх было паўтара дзесят-
ка прыкладна», — зазначыў Лукашэнка.

«Я сказаў Мядзведзеву, што гэта не праблема — 
прызнанне гэтых рэспублік, але вось праблемы: вы 
гатовыя іх узяць на сябе ў тым ліку і дапамагчы пе-
раадолець, калі раптам яны ўзнікнуць?» — сказаў 
беларускі кіраўнік.

Паводле яго слоў, Расія «аказалася няздольнай, 
або не захацела кіраўніцтва Расіі ісці на нівеляванне 
на ліквідацыю тых наступстваў, якія для Беларусі 
павінны былі ўзнікнуць».

Афіцыйнай рэакцыі Масквы на заявы Аляксандра 
Лукашэнкі доўга чакаць не прыйшлося.

Памочнік прэзідэнта РФ, Сяргей Прыходзька, праз 
некалькі гадзін пасля шчырых словаў Лукашэнкі ка-
ментуючы іх па просьбе журналістаў, перш за ўсё 
адзначыў, што «не Аляксандру Рыгоравічу казаць тут 
аб непаслядоўнасці». «Гэтая катэгорыя скарыстаная 
якраз у адносінах да яго (Лукашэнкі)», — упэўнены 
Прыходзька.

«Што тычыцца пытання аб прызнанні рэспублікай 
Беларусь рэспублікі Паўднёвая Асеція і рэспублікі 
Абхазія, то калі будзе такое жаданне, мы можам 
апублікаваць тую частку стэнаграмы паседжання 
АДКБ, у якой змяшчаюцца словы прэзідэнта Беларусі 
на гэтую тэму», — сказаў памочнік прэзідэнта Расеі.

«Можам апублікаваць і іншыя выказванні Аляк-
сандра Лукашэнкі, якія будуць даволі цікавымі як 
беларускай, так і міжнароднай грамадскасці», — 
дадаў Прыходзька.

Такой была афіцыйная рэакцыя Масквы на заявы 
Аляксандра Лукашэнкі наконт яго выказванняў 
па пытанні аб магчымасці прызнання Беларуссю 
незалежнасці Паўднёвай Асеціі і Абхазіі.

Кіраўнік Беларусі таксама выказаўся наконт 
расійска-амерыканскіх адносінаў і аб магчымасці ад-
даць будаўніцтва беларускай АЭС іншаму інвестару. 
Рэакцыі Крамля на гэтыя заявы пакуль не было.

што расія можа насамрэч зрабіць 
на прэзідэнцкіх Выбарах
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Заснавальнік і рэдактар: 
Сяржук Салодкі

Адрас рэдакцыі: г.Віцебск, 
3-я Мопраўская, д. 14,  
тэл. 26-42-02, маб. +375299410197

Наклад: 290 асобнікаў. 
Выдаецца пры падтрымцы сяброў. 
Распаўсюджваецца бясплатна.

В частности, в письме к Петкевич 
предлагается:

1. Отменить предельные наценки в 
объектах общественного питания второй 
(самой массовой) наценочной категории 
(для первой и высшей уже отменены).

2. Изменить систему присвоения на-
ценочной категории объектам обще-
ственного питания в стране.

В случае отмены предельных наценок 
в общепите она сама потеряет смысл. 
Особенно с учетом того, что планиру-
ется отменить лицензирование обще-
ственного питания. Взамен предлагаем 
создать отраслевую ассоциацию ресто-
ранов и кафе, предоставив ей функции 
на добровольной основе присваивать (и 
с установленной периодичностью пере-
подтверждать) уровень классности объ-
екта общественного питания – во многих 
развитых странах пошли именно по это-
му пути. Другими ее функциями могли бы 
стать проведение на договорной основе 
мониторингов соответствия действую-
щему законодательству деятельности 
предприятий общепита, обобщение и 
распространение передового опыта, 
формирование предложений в адрес ор-
ганов государственного управления по 
улучшению работы и т.д.

3. Предлагаем также отменить мини-
мальные ассортиментные перечни для 
объектов общественного питания раз-

личных наценочных категорий и форма-
тов. Жесткое закрепление государством 
минимального ассортиментного перечня 
приводит к обязанности производства 
блюд, не пользующихся спросом, повы-
шению рисков лишиться лицензии в слу-
чаях временного отсутствия той или иной 
продукции в продаже. 

4. В случае реализации пункта 1 созда-
ются реаль-
ные условия 
для упро-
щения бух-
галтерского 
учета и до-
кументообо-
рота в пред-
п р и я т и я х 
обществен-
ного питания. Считаем необходимым не-
замедлительно это сделать. 

5. Для стимулирования развития 
микро-предприятий, в том числе малых 
объектов общественного питания (в том 
числе придорожного сервиса) предла-
гаем увеличить сумму предельной вы-
ручки предприятий, применяющих упро-
щенную систему налогообложения без 
уплаты НДС до 2 миллиардов рублей в 
год. Существующий предельный размер 
выручки не позволяет многим микро-
предприятиям выйти на уровень рен-
табельности, позволяющей расширять 

(часто поддерживать существующий) 
бизнес, а переход на обычную систему 
уплаты налогов значительно повышает 
себестоимость производства и связан-
ные с этим риски.

6. С целью снижения себестоимости 
сырья упростить документооборот при 
осуществлении закупок сырья для соб-
ственного производства у физических 

лиц, фермер-
ских хозяйств 
и индиви-
д у а л ь н ы х 
предприни-
мателей за 
н а л и ч н ы й 
расчет.

7. С целью 
с тимулиро-

вания развития объектов придорожно-
го сервиса приравнять условия их хо-
зяйственной деятельности, имеющиеся 
льготы к деятельности субъектов хозяй-
ствования, расположенных в сельской 
местности. В малых городах сегодня на-
лог по упрощенной системе налогообло-
жения составляет 5%, а для предприятий, 
осуществляющих услуги придорожного 
сервиса (часто вдали даже от деревень) и 
зарегистрированных в крупных городах 
-8%.

8. Принять нормативный правовой акт, 
запрещающий сотрудникам ГАИ осущест-

влять проверку на дорогах на расстоянии 
ближе 150 м от объектов придорожного 
сервиса продолжительностью более 30 
мин в сутки. В настоящее время данная 
проблема является настоящим бичом для 
многих объектов придорожного сервиса. 
Сотрудники ГАИ бесцеремонно перекры-
вают своими машинами въезды на пло-
щадки перед объектами, сутками демон-
стративно показывают свою активность 
перед входами в придорожные кафе. 

9. Разрешить сдачу выручки объектов 
придорожного сервиса в банк по усмо-
трению субъектов хозяйствования. 

10. Создать условия для продажи 
субъектам малого предпринимательства 
помещений, находящихся в государствен-
ной собственности, арендуемых ими под 
объекты придорожного сервиса сроком 
более 5 лет по остаточной стоимости.

11. При строительстве новых объектов 
придорожного сервиса предусмотреть 
участие государства в оборудовании за 
его счет площадки общего пользования, 
освещения на ней и подведения электри-
чества к этому освещению и объекту.

12. Упростить санитарные правила 
для объектов общественного питания (и 
придорожного сервиса с учетом спец-
ифики) с числом посадочных мест до 
21.Предлагаем создать рабочую группу 
для подготовки и реализации предложе-
ний в этом направлении. 

Республиканская конфедерация предприниматель-
ства обратилась к первому заместителю главы Адми-
нистрации президента Беларуси Наталье Петкевич по 
поводу проблем в развитии придорожного сервиса и об-
щественного питания в целом, что актуально для многих 
граждан как посетителей заведений этой отрасли. 

кГб отправил комитет 
госконтроля в нокаут

После проверки Департамента 
финансовых расследований КГК, 
которая была проведена Советом 
безопасности, госконтроль более 
месяца находился в ожидании пол-
ного разгрома своих позиций. И вот 
гром грянул, да такой, что даже все-
могущий председатель КГК Зенон 
Ломать не посмел шелохнуться.

Как ранее писал «Ежедневник», в 
ходе проверки органов финансовых 
расследований Беларуси Совбез вы-
явил схемы, по которым отмазыва-
лись от уголовного преследования 
бизнесмены. Причем, центральной 
фигурой по многим эпизодам таких 
схем проходил именно арестован-
ный ныне начальник Управления по 
расследованию преступлений ДФР 
КГК.

Схемы работали достаточно 
просто и вполне законно: рассле-
дование уголовного дела приоста-
навливалось под каким-нибудь бла-
говидным предлогом (например, в 
связи с розыском подозреваемой, 
которая никуда не скрывалась), а по-
том о нем забывали на 5, 6 или 9 лет, 
пока не истекал срок привлечения 
к уголовной ответственности или 
пока не исключалась из Уголовного 
кодекса соответствующая статья.

После того как результаты про-
верки были доложены руководству 
страны, началась оперативная раз-
работка органов финансовых рас-
следований Беларуси со стороны 
Комитета государственной безопас-
ности, который сейчас играет веду-
щую роль в борьбе с коррупцией 
в правоохранительных органах. 
Причем удар был направлен про-
тив «святой троицы» – советника 
председателя КГК Виктора Писари-
ка, заместителя директора ДФР КГК 
Виктора Морозова и начальника 
Управления расследования престу-
плений ДФР КГК Дмитрия Адамови-
ча.

Про Писарика говорят, что имен-
но он реально руководит Комите-
том госконтроля, хотя формально 

является всего лишь советником 
председателя. Писарик в свое вре-
мя пролоббировал назначение на 
должность заместителя директора 
ДФР КГК Виктора Морозова, кото-
рый полностью изменил структуру 
следствия органов финансовых рас-
следований. Сделано это было под 
маркой профилактики коррупции, 
но как-то странно.

На должности начальников след-
ственного и надзорного управлений 
Виктор Морозов ставит своих людей 
– двух близких друзей, которых на-
прямую подчиняет себе. При этом в 
следственном управлении был соз-
дан еще один отдел, который подмял 
под себя все расследования финан-
совых преступлений, где фигуриро-
вали крупные суммы. А руководить 
отделом Виктор Морозов назначил 
своего крестника. Таким образом 
он замкнул на себе и следствие, и 
контроль над ним в ДФР КГК. В свою 
очередь Виктор Морозов напрямую 
замыкался и находился в близких 
дружеских отношениях с Виктором 
Писариком, который обеспечивал 
ему благосклонность председателя 
КГК Зенона Ломатя.

Эта схема была принята в КГБ за 
рабочую, поэтому, чтобы начать 
разработку «святой троицы», в пер-
вую очередь было инициировано 
отстранение от должности Виктора 
Писарика. 

И вот на прошедшей неделе чеки-
сты провели в отношении ДФР КГК 
противокоррупционную операцию, 
равной которой это ведомство еще 
не знало. Причем события развива-
лись как в самом настоящем детек-
тиве.

Сначала с поличным был задер-
жан посредник в передаче крупной 
взятки должностным лицам ДФР КГК. 
Он дал показания против начальни-
ка Управления по расследованию 
преступлений ДФР КГК Дмитрия 
Адамовича, и реакция чекистов не 
заставила себя ждать.

Во вторник 3 августа Дмитрия 

Адамовича попросили приехать в 
КГБ якобы для того, чтобы согласо-
вать позиции по одной совместной 
оперативной разработке. Адамович 
так и сказал подчиненным, что едет 
в КГБ. Больше его никто не видел.

Как рассказали «Ежедневнику» в 
Комитете госбезопасности, перво-
начально Адамович действительно 
поехал к КГБ, но по дороге неожи-
данно передумал. То ли его кто-то 
предупредил, зачем его на самом 
деле пригласили чекисты, то ли он 
сам заподозрил недоброе, но он 
неожиданно направился в Гене-
ральную прокуратуру. Но на беду 
Дмитрия Адамовича, Генпрокура-
тура находится очень близко от 
КГБ, поэтому чекисты моментально 
перехватили главного финансово-
го следователя Беларуси прямо на 
крыльце здания прокуратуры.

В пятницу чекисты пришли к за-
местителю генерального прокуро-
ра Николаю Куклису за санкцией 
на арест Дмитрия Адамовича. Надо 
полагать, совсем не случайно, по-
скольку председатель КГБ сегодня 
сам может давать такую санкцию. 
Но чекисты пошли не к нему, а к 
Куклису, потому что к нему после 
задержания главного финансового 
следователя Беларуси три дня хо-
дили посланники от старой моро-
зовской гвардии ДФР КГК. Вот чеки-
сты, наверное, и хотели посмотреть, 
как поведет себя замгенерального 
прокурора. Чекисты просидели 
у Куклиса два часа, но так и не по-
лучили санкцию на арест Дмитрия 
Адамовича. После этого санкцию на 
арест дал председатель КГБ Вадим 
Зайцев.

КГК в прямом смысле в нокауте. А 
как будут развиваться события, бу-
дет зависеть от главы государства. 
При самом худшем для КГК вариан-
те аресты продолжатся. В «списках» 
как минимум трое. В лучшем случае 
их тихо попросят уйти, чтобы не 
поднимать шума.

 Георгий дань, «Ежедневник».

бизнес пожалоВался петкеВич на Гаи и наценки

10 белорУсоВ стали 
жертВами черных 
трансплантолоГоВ

О задержании участников международной банды в Киеве ста-
ло известно 5 августа. В вербовке и незаконной трансплантации 
органов подозревают 12 человек – граждан Украины и Израиля. 
По самым скромным подсчетам, за три года они на операциях за-
работали почти 40 млн долларов. 

Жертвами транснациональной 
преступной группировки так на-
зываемых черных транспланто-
логов стали порядка десяти бе-
лорусов. Об этом нашему каналу 
заявили в Главном управлении 
по борьбе с организованной 
преступностью МВД Беларуси. 
С белорусской стороны именно 
оперативники ГУБОП более года 
работали по этому делу в тесном 
взаимодействии с украинскими 
правоохранителями и Интерпо-
лом.

Напомню, что о задержании 
в Киеве международной банды 
черных трансплантологов стало 
известно накануне. В вербовке 
и незаконной трансплантации 
почек подозреваются сразу 12 
человек. Это — граждане Украи-
ны и Израиля. Среди них в том 
числе четверо хирургов высшей 
квалификации украинского На-
ционального института хирургии 
и трансплантологии, которые за 
каждую незаконную операцию 
получали в среднем 15-20 тысяч 
долларов.

Сергей Подгруша, заместитель 
начальника управления ГУБОПиК 
МВД Республики Беларусь: «Уста-
новлено, что одним из организа-
торов является гражданин Изра-
иля, уроженец Беларуси, который 
покинул нашу страну в начале 
90-х годов прошлого века».

Желающих продать свою почку 
подозреваемые искали в интер-

нете. За согласие по сути стать 
инвалидом обещали 10 тысяч 
долларов, но, как правило, всю 
сумму ныне потерпевшие не по-
лучали. И это притом, что их почки 
позже продавали за 100, а то и за 
200 тысяч долларов. Подпольные 
операции проводили чаще всего 
в Азербайджане и Эквадоре, ино-
гда — в Киеве, а одного из бело-
русов оперировали, по данным 
ГУБОП, на Балканах.

Сергей Подгруша: «На сегод-
няшний день установлено 10 по-
терпевших из числа граждан Бе-
ларуси, в основном это молодые 
люди в возрасте 23-25, у которых 
были финансовые трудности, в 
определенных случаях исполь-
зовалось психологическое воз-
действие, чтобы создать имидж 
добровольной продажи почки».

Всего же в списке потерпевших 
— около полусотни человек. По-
мимо белорусов, это украинцы, 
россияне, молдаване и узбеки. 
Только по самым скромным под-
счетам, черные трансплантологи 
за три года заработали около 40 
млн долларов.

Не исключено, что список по-
терпевших, в том числе и бело-
русов, может увеличиться. Опе-
ративные мероприятия по этому 
громкому делу все еще продол-
жаются. 

Екатерина Бирецкая, 
Первый канал.

Комитетом госбезопасности арестован главный следователь Комитета государственного кон-
троля Дмитрий Адамович. Почти одновременно от занимаемой должности отстранен помощник 
председателя КГК Виктор Писарик.


